
درد پنهان بيمه
صنع��ت بيم��ه كه ق��رار ب��ود سپري 
ب��راي كاه��ش فشاره��اي مال��ي بر 
دوش م��ردم باش��د، ام��روز بي��ش از 
آنكه راه ح��ل باشد، خود ب��ه معضلي 
اقتص��ادي تبدي��ل ش��ده اس��ت.

شهروندان با پرداخت حق بيمه تكميلي 
انتظار دارند در زمان بيماري، هزينه هاي 
درمان ش��ان سبك تر ش��ود و آرامش 
خاطر پيدا كنند، اما واقعيت چيست؟ 
اين صنعت كه از منظر اقتصادي بايد 
كارآمد، شفاف و خدمت رسان باش��د، در بسياري موارد به سيستمي 
ناكارآمد و پرچالش بدل شده است كه نه تنها بار مردم را كم نمي كند، 
بلكه دعواي ميان آن و مراكز درماني، مستقيماً دامنگير همين مردم 
مي شود. اين وضعيت، شايسته اقتصادي نيست كه مدعي حمايت از 

مردم است. 
»بيمه تكميل��ي« به عنوان بخش��ي از صنعت بيمه، ق��رار بود مكمل 
بيمه هاي پايه باش��د و هزينه هايي را كه تأمي��ن اجتماعي يا خدمات 
درماني پوشش نمي دهن��د، جبران كند. مردم با اي��ن اميد، بخشي از 
درآمدشان را به شركت هاي بيمه مي سپارند تا در روز مبادا، دست شان 
به جايي بن��د باشد، ام��ا در عمل، اي��ن صنعت ب��ا چالش هايي چون 
عدم شفافيت در قراردادها، محدوديت ه��اي پرداختي و بدتر از همه، 

كشمكش مداوم با مراكز درماني مواجه است. 
اين دعواي زرگري كه ريشه در ضعف هاي ساختاري و اقتصادي دارد، 

نبايد به قيمت رنج مردم تمام شود. 
يكي از مصاديق اي��ن ناكارآمدي، وضعيتي است ك��ه اخيراً شاهدش 
هستيم؛ مراكز درمان��ي از پذيرش بيمه تكميلي سر ب��از مي زنند و به 
بيماران مي گويند »نقد بپردازيد، بع��د خودتان از بيمه پول بگيريد«، 
چرا؟ چون شركت ه��اي بيمه بدهي هاي شان را به اي��ن مراكز تسويه 
نمي كنن��د. اين يعني م��ردم كه حق بيم��ه داده اند ت��ا در لحظه نياز 
حمايت شوند، حالا بايد هزينه ها را از جيب بپردازند و بعد در پيچ و خم 
ديوان سالاري بيمه، دنبال حق شان بدوند. از منظر اقتصادي، اين يك 

شكست آشكار است. 
صنعتي كه قرار بود ريسك مالي را از دوش مردم بردارد، خودش به عامل 

ريسك تبديل شده است. 
حالا بياييد به يك تناقض بزرگ تر نگاه كني��م؛ ماليات بر ارزش 
افزوده. دولت از مردم، تحت عنوان اي��ن ماليات، پول مي گيرد و 
ادعا مي كند بخشي از آن به بخش درمان اختصاص دارد، اما اين 

پول كجاست؟ 
همين چند وقت پيش، رئيس كميسي��ون بهداشت و درمان مجلس 
افشا كرد كه تمام سهم درم��ان از ماليات بر ارزش افزوده به اين بخش 
نمي رسد. اين يعني چه؟ يعني مردم دارند پ��ول زور مي دهند، با اين 
وعده كه قرار است ص��رف سلامت شان شود، ام��ا در عمل، اين منابع 
به جاهاي ديگ��ر مي روند. اين يك نقض آشك��ار اعتماد عمومي است 
و از منظر اقتصادي، نشان دهنده ضعف در تخصيص منابع و مديريت 

مالي دولت. 
صنعت بيمه از منظر اقتصادي، بايد كارايي خود را در سه حوزه نشان 
دهد: پوشش ريسك، كاهش هزينه هاي غيرمستقيم و ايجاد اعتماد در 

بازار. اما چه مي بينيم؟
پوشش ريسك ناقص است، چون بسي��اري از هزينه ها يا شامل بيمه 

نمي شوند يا با تأخير پرداخت مي شوند.
هزينه هاي غيرمستقي��م، مثل وقت و انرژي كه م��ردم براي پيگيري 

مطالبات شان صرف مي كنند، افزايش يافته است و اعتماد؟ 
وقتي بيمه به وعده هايش عمل نمي كند، وقتي مراكز درماني به دليل 
بدحسابي بيمه ها از مردم پول نقد مي خواهند، اعتماد هم از بين مي رود. 

اين يك چرخه معيوب است كه اقتصاد سلامت را فلج كرده است. 
از طرف ديگر، دعواي صنعت بيمه و مراكز درماني، ريشه در ضعف هاي 
سيستمي دارد. شركت هاي بيمه مدع��ي هستند افزايش هزينه هاي 
درمان و تورم، توان پرداخت شان را كم كرده است. مراكز درماني هم 
مي گويند بدون تسويه بموق��ع، نمي توانند خدمات بدهند، اما در اين 
ميان، تكليف مردم چيست؟ چ��را بايد قرباني اين ناهماهنگي شوند؟ 
اين دعوا، اگر هم واقعي باشد، نبايد به زندگي مردم كشيده شود. دولت، 
به عنوان ناظر و سياستگذار موظف است اي��ن چالش را حل كند، نه 

اينكه نظاره گر باشد. 
رئيس جمه��ور محترم كه باره��ا از وضعي��ت طبقاتي شدن درمان 
انتقاد كرده اند و دغدغه مردم را داشته اند، نبايد اجازه دهند دعواي 
زرگري بين صنعت بيمه و مراكز درماني، مردم را زير فشار بگذارد، 
مگر نه اينكه ه��دف ايشان، كاهش آلام م��ردم است؟ پس چرا اين 
ناكارآمدي ها ادامه دارد؟ چرا مردمي كه حق بيمه مي دهند، ماليات 
مي پردازند و انتظار حمايت دارند، حالا بايد هزينه ها را نقد بدهند و 
خودشان دنبال پول بدوند؟ اين وضعيت، با شعارهاي عدالت خواهانه 

همخواني ندارد. 
از منظر اقتصادي، صنعت بيم��ه بايد سودآور باشد، ام��ا نه به قيمت 

زيان مردم. 
شركت هاي بيم��ه در ايران، سالانه ميلياردها توم��ان حق بيمه جمع 
مي كنند، اما وقتي نوبت به پرداخت مي رسد يا تأخير مي كنند يا بهانه 
مي آورند، اين يعني منابع در جيب بيمه ها مي ماند، اما خدمتي كه بايد 

به مردم برسد، نمي رسد. 
حالا سؤال اين است: اين پول ها كج��ا مي رود؟ اگر قرار است بخشي از 
ماليات بر ارزش افزوده به درمان برسد، چرا رئيس كميسيون بهداشت 
مي گويد اين اتفاق نمي افتد؟ اين عدم شفافي��ت، هم به اقتصاد ضربه 

مي زند، هم به اعتماد مردم. 
يك مثال ساده: وقتي شما بيمه تكميلي داريد و به بيمارستان مي رويد، 
انتظار داريد هزينه ها مستقيماً با بيمه تسويه شود، اما حالا، بيمارستان 
مي گويد، »ما پول نقد مي خواهيم، چون بيمه به ما بدهكار است«، اين 
يعني شما هم حق بيمه داده ايد، هم بايد از جيب خرج كنيد. از منظر 

اقتصادي، اين يك هزينه مضاعف است كه هيچ توجيهي ندارد. 
صنعتي كه نمي تواند زنجيره پرداختش را مديريت كند، شايسته نام 

»بيمه« نيست. 
    راه حل چيست؟ 

اول، دولت بايد شفاف كند كه ماليات بر ارزش افزوده دقيقاً كجا خرج 
مي شود. اگر قرار است بخشي به درمان برسد، چ��را اين سهم به طور 

كامل پرداخت نمي شود؟ 
دوم، صنع��ت بيمه باي��د بازسازي ش��ود؛ قرارداده��ا شفاف تر شوند، 
پرداخت ها بموقع انجام شود و نظارت ب��ر عملكرد شركت ها جدي تر 

باشد. 
سوم، دعواي بين بيمه و مراكز درماني بايد در سطح كلان حل شود، نه 

اينكه مردم را سپر بلا كنند.
و در نهايت، نظام سلامت و بيمه بايد از اين حالت طبقاتي خارج شود، 
همان طور كه رئيس جمهور روزگاري در قامت نمايندگي مجلس بارها 

گفته اند. 
در پايان، بايد گفت كه صنعت بيمه، اگ��ر قرار است صنعتي اقتصادي 
و خدمت رسان باشد، بايد به م��ردم پاسخگو باشد، ن��ه اينكه باري بر 

دوش شان بگذارد. 
مردم حق دارند بدانند پولي كه به اس��م بيمه و ماليات مي دهند، كجا 

مي رود و چرا در لحظه نياز، دست شان خالي مي ماند. 
جناب رئيس جمهور، وقت آن است كه اين دعواي زرگري را پايان دهيد 
و نگذاريد ناكارآمدي صنعت بيمه و مراكز درماني، بيش از اين به مردم 

ضربه بزند. اقتصاد سلامت، بدون اعتماد و كارايي، معنايي ندارد.

وحيدعظيمنيا

دبير گروه اقتصادی 

88523060سرويساقتصادي4

چهارش��نبه20فروردي��ن1404| 10ش��وال1446|| روزنامهجوان| شماره7275

در حالي كه كش�ور با چالش ه�اي متعددي در 
حوزه تأمين انرژي روبه رو است، دولت چهاردهم 
ب�ا جدي�ت ب�ه دنب�ال جايگزين�ي انرژي هاي 
پاك با س�وخت هاي فس�يلي اس�ت. جلسه اي 
كه صب�ح دوش�نبه در نهاد رياس�ت جمهوري 
برگزار ش�د، نش�ان از عزم جدي دول�ت براي 
توسعه نيروگاه هاي خورش�يدي دارد. مسعود 
پزش�كيان در اين نشس�ت كه با حضور وزراي 
نيرو، صنعت، معدن و تجارت، رئيس س�ازمان 
برنامه و بودجه، رئيس كل بانك مركزي و جمعي 
از فعالان بخش خصوصي تش�كيل ش�ده بود، 
بر ضرورت تس�ريع در احداث اي�ن نيروگاه ها 
تأكيد كرد و آن را گامي اساس�ي ب�راي تحقق 
ش�عار س�ال و مردمي س�ازي اقتصاد دانست. 

     
جلسه پيگيري تسري��ع در اح��داث نيروگاه هاي 
برق خورشيدي، صبح دوشنبه به رياست مسعود 
پزشكي��ان برگزار ش��د و رئيس جمهور ب��ا تأكيد 
بر اهمي��ت انرژي ه��اي تجديدپذي��ر، از افزايش 
۷۰ درصدي تقاض��اي سرمايه گذاري در اين حوزه 

خبر داد. 
او با اشاره به ضرورت تأمين زيرساخت هاي حياتي 
براي توسعه صنعتي و اقتص��ادي كشور، به وزراي 
مربوط دستور داد حمايت از فع��الان اين حوزه را 
در اولويت قرار دهند تا پيش از اوج مصرف برق در 

تابستان، اين پروژه ها به نتيجه برسند. 
رئيس جمهور در اين نشست، ب��ا اشاره به افزايش 
۷۰ درص��دي تقاض��اي سرمايه گ��ذاري در حوزه 
انرژي هاي تجديدپذير طي شش ماه گذشته، اين 

موضوع را نشانه اي از ظرفيت بالاي اين بخش براي 
جذب سرمايه و توسعه اقتص��ادي خواند. او اعلام 
كرد كه دول��ت بسته هاي تشويق��ي جذابي براي 
سرمايه گذاران طراحي كرده است و از اين پروژه ها 

به صورت ويژه حمايت خواهد كرد.
اين اظهارات در شرايطي مطرح مي شود كه كشور 
در سال هاي اخير ب��ا قطعي هاي مكرر برق، به ويژه 
در فصل گرما، مواجه بوده و توسعه زيرساخت هاي 

انرژي به يكي از نيازهاي فوري تبديل شده است. 
    اهميت انرژي هاي تجديدپذير 

در اقتصاد و صنعت
 پزشكيان در اين نشست، بر ارتباط مستقيم توسعه 
صنعتي با تأمين انرژي پاي��دار تأكيد كرد و گفت: 
»اگر صنعت توسعه يابد، اما برق در دسترس نباشد، 
توليدي شكل نخواه��د گرفت و چ��رخ صنعت از 
حركت بازمي ايستد.« اين جمله، به خوبي اهميت 
ان��رژي را در تحقق اهداف اقتص��ادي كشور نشان 
مي دهد. ايران با وجود برخورداري از منابع عظيم 
نفت و گاز در سال هاي اخير ب��ه دليل تحريم ها و 
ناكارآمدي در مديريت منابع، با مشكلات جدي در 

تأمين برق مواجه شده است. 
نيروگاه ه��اي فسيلي كه بخش عم��ده توليد برق 
كشور را بر عهده دارند، ن��ه تنها هزينه هاي بالايي 
دارند، بلك��ه به دلي��ل وابستگي ب��ه سوخت هاي 
محدود، نمي توانند پاسخگوي نياز رو به رشد صنايع 
و خانوارها باشند. در مقابل، انرژي هاي تجديدپذير، 
به ويژه خورشيدي، مزاياي متعددي دارند كه آنها 
را به گزينه اي حياتي تبديل ك��رده است. سرعت 
بالاي احداث نيروگاه هاي خورشيدي در مقايسه با 

نيروگاه هاي فسيلي، يكي از اين مزيت هاست.
به گفته كارشناسان، ساخت يك نيروگاه خورشيدي 
مي تواند در كمتر از يك سال به بهره برداري برسد، 
در حالي كه نيروگاه هاي سنتي ممكن است سال ها 
زمان ببرند. اين سرع��ت، در شرايطي كه كشور به  
طور فوري به افزايش ظرفيت توليد برق نياز دارد، 
ارزشي دوچندان پيدا مي كند. از منظر اقتصادي، 
توسعه اين نيروگاه ها مي توان��د هزينه هاي توليد 
برق را كاهش دهد. ايران با داشتن بيش از ۳۰۰روز 
آفتابي در سال، يكي از بهتري��ن نقاط جهان براي 

بهره برداري از انرژي خورشيدي است. 
اين ظرفيت طبيع��ي، به دولت اج��ازه مي دهد با 
سرمايه گ��ذاري اولي��ه، در بلندم��دت هزينه هاي 
سوخت و نگهداري را به حداق��ل برساند. علاوه بر 
اين، ورود بخش خصوصي به اي��ن حوزه كه مورد 
تأكيد رئيس جمهور نيز بود، مي تواند بار مالي دولت 
را سبك تر كند و به مردمي سازي اقتصاد كه شعار 

سال جاري است، كمك كند. 
    مزاياي زيست محيطي و اجتماعي

جدا از مسائل اقتصادي، انرژي ه��اي تجديدپذير 
نقش مهم��ي در كاهش آلودگ��ي و بهبود كيفيت 

زندگي مردم دارند. 
نيروگاه هاي فسيلي به وي��ژه آنهايي كه از مازوت و 
گازوئيل استفاده مي كنند، سالانه حجم عظيمي از 
گازهاي گلخانه اي و آلاينده ها را وارد هوا مي كنند. 
اين آلودگي به ويژه در كلانشهرها، سلامت ميليون ها 
نفر را تهديد و هزينه هاي درماني سنگيني به كشور 
تحمي��ل مي كن��د. در مقابل، ان��رژي خورشيدي 
هيچ گونه آلودگي ای تولي��د نمي كند و استفاده از 

آن مي تواند گامي بزرگ در راستای تحقق اهداف 
زيست محيطي باشد. 

پزشكيان در اين نشست اعلام كرد كه برنامه ريزي 
بلندمدت دولت، جايگزين��ي سوخت هاي فسيلي 
ب��ا انرژي هاي پ��اك در تمامي حوزه ه��ا، از جمله 
حمل ونقل، صنع��ت و سيستم ه��اي سرمايشي و 
گرمايشي است. اي��ن رويكرد، نه تنه��ا به كاهش 
آلودگي كمك مي كند، بلكه با كاهش وابستگي به 
منابع محدود فسيلي، ت��اب آوري كشور را در برابر 
نوسانات جهاني انرژي افزايش مي دهد. در شرايطي 
كه تحريم ه��ا دسترسي به سوخت ه��اي وارداتي 
را دشوار كرده است، ان��رژي خورشيدي مي تواند 
به عنوان منبعي بومي و پايدار، امنيت انرژي كشور 

را تضمين كند. 
    چالش ها و ضرورت اقدام فوري

ب��ا وج��ود اي��ن ظرفيت ه��ا، توسع��ه انرژي هاي 
تجديدپذير در ايران همچنان با موانعي روبه رو است. 
زيرساخت هاي ناكاف��ي، كمبود تجهيزات مدرن و 
فرايندهاي طولاني اداري، از جمله مشكلاتي است 

كه فعالان اين حوزه بارها به آن اشاره كرده اند. 
رئيس جمه��ور در اين نشست ب��ا تأكيد بر اصلاح 
رويه ه��اي زمانبر، به وزراي ني��رو و صمت و ديگر 
مسئولان دستور داد تسهيل سرمايه گذاري را در 
اولويت قرار دهند. او همچني��ن خواستار تدوين 
فوري جدول زمانبندي براي نصب پنل ها و اتصال 
آنها به شبكه توزي��ع شد تا اي��ن پروژه ها پيش از 
تابستان كه اوج مصرف برق است، به بهره برداري 
برسند. گزارش هاي ارائه شده در اين جلسه نشان 
مي دهد اقدامات اوليه، از جمله مكان يابي، تأمين 

مالي و انعقاد قرارداد ب��ا پيمانكاران در حال انجام 
است، با اين حال موفقيت اين پروژه ها به هماهنگي 
بين دستگاه ها و حمايت قاطع دولت بستگي دارد. 
پزشكيان با قدردان��ي از تلاش هاي صورت گرفته 
بر اجراي دقيق و بموقع اين برنامه ها تأكيد كرد و 
گفت: »دولت با تمام توان از اين پروژه ها پشتيباني 

خواهد كرد.«
    آينده اي روشن با انرژي پاك

افزايش ۷۰ درصدي تقاضا براي سرمايه گذاري در 
انرژي هاي تجديدپذير، نشانه اي از اعتماد رو به رشد 
بخش خصوصي به اين حوزه اس��ت. دولت با ارائه 
بسته هاي تشويقي، سعي دارد اين روند را تقويت 
كند و سرمايه گذاران بيشتري را به ميدان بياورد. 
اين رويكرد، نه تنه��ا به توسع��ه اقتصادي كمك 
مي كند، بلكه مي تواند زمينه ساز ايجاد هزاران شغل 
جديد در حوزه توليد، نصب و نگهداري نيروگاه هاي 

خورشيدي باشد. 
در پايان بايد گفت كه انرژي هاي تجديدپذير، بيش 
از يك انتخاب، يك ضرورت براي آينده ايران است. 
كشوري كه در موقعيت جغرافيايي بي نظيري قرار 
دارد و از مناب��ع طبيعي فراواني برخ��وردار است، 
نمي تواند بيش از اين به روش ه��اي سنتي توليد 
انرژي وابسته بماند. توسعه نيروگاه هاي خورشيدي، 
اگر با برنامه ريزي دقيق و اجراي سريع همراه شود، 
مي تواند تحولي بزرگ در اقتصاد، محيط زيست و 
زندگي مردم ايجاد كند. حالا كه دولت عزم خود را 
جزم كرده، وقت آن است كه اين وعده ها از كاغذ به 
عمل برسند و تابستان آينده، شاهد روشنايي پايدار 

در خانه ها و كارخانه ها باشيم. 

دولت در تكاپوي توسعه نيروگاه هاي خورشيدي حسامکمالی
گزارش2

سياست هاي دولت چهاردهم در ماه هاي ابتدايي 
فعاليت خ�ود، از جمل�ه ح�ذف ارز مبادله اي و 
جايگزيني آن با نرخ بازار آزاد، جهش قيمت دلار 
و آزادسازي بي ضابطه توليد، عرضه و صادرات از 
سوی وزارتخانه هاي جهاد كشاورزي و صنعت، 
مع�دن و تج�ارت، ب�ه افزايش لجام گس�يخته 
قيمت كالاها و مواد مصرفي مردم منجر ش�ده 
اس�ت. اين وضعيت، با توجه به تجربه تلخ سال 
گذشته و اظهارات معاون اول رئيس جمهور در 
نخستين جلس�ه تنظيم بازار سال جديد مبني 
بر شباهت ش�رايط كنوني به دهه۶۰، هشداري 
جدي به وزراي صمت و جهاد كش�اورزي است 
كه مس�ئوليت مس�تقيم تأمين نيازهاي سفره 
مردم را بر عه�ده دارند. افزاي�ش ۳۰ درصدي 
قيمت مواد غذايي در دو هفته ابتدايي فروردين، 
نشان مي دهد زمان پاس�كاري وظايف بين اين 
دو وزارتخان�ه به پاي�ان رس�يده و تنظيم بازار 
مصرفي مردم، نيازمند اقدام جهادي و هماهنگ 
وزراي مربوط اس�ت. در اين جلسه، وزير جهاد 
كش�اورزي مكلف شد بر اس�اس توليد سالانه، 
سهم نياز داخلي را تعيين كند، براي مازاد توليد 
مجوز صادرات صادر و در صورت لزوم، كالاهاي 
ضروري وارد ش�ود تا تجربه تلخ تكرار ماجراي 
س�يب زميني براي ديگر محصولات رخ ندهد. 
به گ�زارش اصن�اف و اتحاديه ها، قيم�ت مواد 
غذايي در بخ�ش عرضه طي دو هفت�ه ابتدايي 
س�ال ۳۰ درصد رش�د داش�ته اس�ت و كنترل 
اين تورم، نظ�ارت قاطع تر دول�ت را مي طلبد. 

     
در طول هفت ماه عمر دولت چهاردهم تيم اقتصادي 
دولت با محوريت همتي، وزي��ر اقتصاد سابق مدعي 
سياست ارز تك نرخي بود. آنها مدعي بودند برخلاف 
وزراي قبلي ت��وان آن را دارند ك��ه ارز نيمايي كانال 
4۰ هزار تومانی را حذف كنند و بازار آزاد را نيز كاهش 
دهند و يك قيمت متعادل تك نرخي را ايجاد كنند. 

نتيجه اين تصور آن شد كه ارز نيمايي در يك فرايند 
چند ماهه ح��ذف و ارز مبادل��ه اي در كانال 6۰ هزار 
تومان جايگزين آن شد كه ب��ه دليل شناور بودن به 

۷۰ هزار تومان رسيد. 
ادعا اين بود كه اين اقدامات مان��ع رانت مي شود در 
عين آنكه رونق صادرات و بازگشت ارز را نيز به همراه 
دارد، اما برخلاف ادعاهاي مطرح شده و گوش ندادن 
به سخن��ان كارشناسان، اين رفت��ار زمينه ساز تورم 
شديد و كمبود برخ��ي محصولات ش��د، در نهايت 
آنچه نبايد مي شد، اتفاق افتاد و آن اينكه از يك سو 
هزينه هاي توليد سر به فل��ك كشيد و از سوي ديگر 
صادركننده هر آنچه به دست��ش آمد، صادر كرد و با 
توجه به اينكه ايران كشوری صنعتي نيست، بنابراين 
محصولات كشاورزي و حتي حبوبات به يك كالاي 

صادراتي مبدل شد. 
ماجراي صادرات بي رويه سيب زميني و كمبود آن در 
بازار داخل و ثبت قيمت ه��اي 8۰ تا 9۰ هزار توماني 
براي اين محصول يا سبقت گرفتن قيمت حبوبات از 
گوشت كه نشانه بي تدبيري وزارتخانه متولي است، 

شايد ديگر از ذهن مردم پاك نشود. 
در پي اين سياست غلط، قيم��ت حبوبات در بازار به 
گوشت نزديك شده و تئوري »پروتئين حبوبات به 
جاي گوشت« را از اعتبار انداخت. شرايط اقتصادي 
مردم در دهه6۰ يادآور خاطرات جنگ و توزيع كوپني 

كالاهاست. 
اكنون بعد از گذشت چهار دهه از آن دوران، معاون 
اول رئيس جمهور در جلسه ستاد تنظيم بازار در سال 
جديد تلنگ��ري به وزراي صم��ت و جهاد كشاورزي 
مي زند و مي گويد: مقام معظم رهبري در ديدار هاي 
خود با دولت و مسئولان نظام همواره بر حفظ و تقويت 
آرامش در كشور توصيه كردند كه دولت چهاردهم از 
ابتداي آغاز به كار با وجود سختي و شرايط كشور كه 
با دهه6۰ قابل مقايسه است، بايد به دنبال اين راهبرد 
باشد كه جامعه با بهتري��ن وضعيت به ويژه در حوزه 

معيشت اداره شود. 
محمدرضا عارف مي افزايد: تجرب��ه دولت در حفظ 
آرامش كنوني بر بازار در طول سال بايد با قوت ادامه 
يابد. در تداوم مسير كنوني ست��اد تنظيم بازار، بايد 
گام هاي اساس��ي در سال جديد ب��ردارد و موجبات 
رضايت م��ردم را فراهم كن��د تا همچن��ان راهبرد 
»اولوي��ت معيشت« نظام ادامه ياب��د چراكه توجه و 
رسيدگي به معيشت مردم از راهبرد هاي اصلي دولت 

چهاردهم است. 
وي ب��ا اشاره به مصوب��ه قبلي محدودي��ت صادرات 
براي تنظيم قيمت ها در ب��ازار تصريح مي كند: وزير 
جهاد كشاورزي بايد بر اساس توليد سال، سهم نياز 
داخلي را مشخص كند و به مازاد بالاتر از نياز كشور، 
مجوز صادرات كالا ها داده و در موارد خاص نيز برخي 

كالا هاي مورد نياز وارد شود. 
   رئيس اتحاديه بنكداران م�واد غذايي: در 
2 هفته اخي�ر ۳۰ درصد افزاي�ش قيمت اقلام 

غذايي داشته ايم 
علاوه ب��ر وزارتخانه هاي صمت و جه��اد كشاورزي، 
اصناف و اتحاديه ها نيز موظفند دولت را در امر تنظيم 

بازار مواد غذايي ياري دهند. 
رضا كنگري، رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي 

تهران در گفت وگو با ايسن��ا درباره افزايش قيمت 
موادغذاي��ي در سال جدي��د مي گوي��د: هر سال 
كه جل��و مي روي��م، يكسري هزينه ه��ا به صورت 
خودكار افزايش مي يابد و در توليد اثر مي گذارند. 
در دو هفته اخير ۳۰ درص��د افزايش قيمت اقلام 
غذايي داشته ايم ك��ه با توجه ب��ه افزايش هزينه 
نيروي كار، بيمه و ماليات است. اخيراً شنيده شده 
است يكسري از شركت ها اين ۳۰ درصد را اعمال 
كرده اند. يكسري از كالاها نيز كمبود بازار هستند 
و تورم آنها عادلانه نيس��ت و هركسي هر قيمتي 

بخواهد مي دهد. 
وي تأكيد مي كند: مث��لًا در حبوبات كه مشكل 
ارزي وجود دارد و واردكننده ها توزيع نمي كردند، 
اين موض��وع باعث افزايش قيم��ت 5۰ درصدي 
شده بود. اخيراً صحبت شد كه ارز 28هزارو5۰۰ 
تومانی ادامه دارد، بر بازار اثر گذاشت اما مشخص 
نيست چه مي شود. برنج ايراني هم اخيراً افزايش 
قيم��ت داشته است، چ��ون ب��راي واردات برنج 
خارجي يكسري محدودي��ت گذاشته اند كه اگر 
مي خواهيد وارد كنيد، به ازای هر دو كيلو واردات 
بايد يك كيلو برنج ايران��ي خريداري كنيد. مثلًا 
برنج 4۰ه��زار توماني به 6۰ه��زار تومان رسيده 
است. برنج هاشمي الان ح��دود 12۰هزارتومان 
در عمده فروشي است. ما سال گذشته توانستيم 
كالاهاي اساسي را از طري��ق وزارت جهاد توزيع 
كنيم. برنج و شكر هنوز ب��ه قيمت مصوب توزيع 
مي شود. اگر اين نظارت ها دقيق باشد، نوسان به 

وجود نمي آيد. 
اتحاديه بنكداران موادغذايي است��ان تهران درباره 
توزيع كالاهاي اساسي از سوی دولت بيان كرد: برنج 
و حبوبات و روغن و شك��ر كالاهای اساسي است. در 
دو مورد برنج و شكر در اختيار ما قرار گرفته است تا 

با نرخ مصوب دولتي ارائه شود. اتحاديه بنكداران به 
عنوان مرجع اين كالاها را به ازای هر جواز مغازه ها، 
يك تن ارائه مي كند و با نظ��ارت دقيق، اين اتفاق به 
خوبي افتاد و بازار تنظيم شد. اگر شركت ها كالا را به 
وقت مناسب و به ميزان لازم توزي��ع كنند، افزايش 
قيمت زياد نخواهد بود. حاشيه سود بنكداران ۳ درصد 
است و در اين بين با افزايش قيمت ها اين ۳ درصد نيز 

افزايش مي يابد. 
    افزايش قيمت مواد غذايي در بخش عرضه 

است 
كنگري با اشاره به وضعيت بازار مواد غذايي در سال 

جاري مي گويد: سال گذشته سال بسيار سختي براي 
فعالان اين حوزه بود كه اي��ن سختي ها نه تنها براي 
ما، بلكه براي تمام كشور بود ك��ه از محدوديت هاي 
وارداتي تا نوسانات ارزي، چالش هاي جدي در تأمين 

و توزيع كالا ايجاد كرد. 
وي در مورد پيش بيني افزاي��ش هزينه هاي سبد 
غذايي خانوار م��ي افزايد: اگرچ��ه افزايش حقوق 
كارمندان در حدود 45 درصد اعلام شده، اما افزايش 
قيمت ها صرفاً تابع عرضه و تقاضاست و در صورتي 
ك��ه هماهنگي ه��اي لازم در بخش عرض��ه انجام 
نشود، ممكن است شاه��د افزايش  قيمت غيرقابل 
پيش بيني در كالاه��اي اساسي مانند چاي، برنج و 

حبوبات باشيم. 
وي مي گويد: متأسفانه امسال ني��ز شاهد نوسانات 
قيمتي به وي��ژه در حوزه هايي نظي��ر روغن و شكر 
هستيم. در حال حاضر مكاتباتي با اتاق اصناف تهران 
و وزارت جهاد كش��اورزي انجام داده اي��م تا درباره 
افزايش قيمت ها اطلاع رسان��ي و پيگيري هاي لازم 

صورت گيرد. 
كنگري تصري��ح مي كند: در بحث شك��ر، همچنان 
قيمت ها طبق مصوب��ه سال گذشته اس��ت، اين در 
حالي است كه ن��رخ ارز تغيير ك��رده و واردات با ارز 
نيمايي ب��ه ارز توافقي تبديل شده اس��ت. از طرفي 
واردكنندگان نيز منتظر اعلام مصوبه جديد هستند 
و به بهانه راه اندازي مج��دد دستگاه ها از عرضه شكر 
خودداري مي كنند. در اين شراي��ط، تنها موجودي 
انبارها به بازار عرضه مي شود و عرضه جدي از سوي 

شركت ها وجود ندارد. 
وي مي گويد: من معتقدم اگر كالايي با ارز نيمايي يا 
ترجيحي وارد شده است، بايد با همان قيمت مصوب 
توزيع شود تا موجودي صفر و پ��س از آن با مصوبه 
جديد روند عرض��ه آغاز شود. م��ا در اتحاديه بيشتر 
با بخش توزيع سروكار داريم، ن��ه واردات. كاري كه 
مي توانيم انجام دهيم، مكاتب��ه و پيگيري براي رفع 

مشكلات بازار است. 
رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي با اشاره به راه حل 
پيشنهادي براي مديريت بازار تأكيد مي كند: پيشنهاد 
ما اين بوده كه واردكنندگاني كه كالا براي توزيع وارد 
مي كنند، اجازه عرض��ه مستقيم نداشته باشند بلكه 
اين كالاها تحت نظارت ات��اق اصناف و اتحاديه هاي 
مرتبط با قيمت مصوب در بازار عرضه شود. اين مدل، 
تجربه موفقي در تنظيم بازار برنج و شكر طي دو سال 

گذشته داشته است. 
وي مي افزايد: در حال حاضر برخ��ي واردكنندگان 
با سند سازي و فاكتورهاي ص��وري كالا را با نرخ آزاد 
در ب��ازار عرضه مي كنند ك��ه اين موضوع ب��ازار را با 
چالش هاي جدي مواجه مي سازد. ما اين پيشنهاد را 
به استاندار ارائه داديم و مورد استقبال قرار گرفت اما 

هنوز به مرحله اجرا نرسيده است. 
كنگري مي گويد: در م��ورد واردات با ارز توافقي نيز 
معتقديم اين ارز بايد كن��ار گذاشته شود و واردات با 
ارز آزاد صورت گيرد تا رقابت واقعي بين واردكننده، 
توليدكننده و توزيع كننده ايج��اد شود، همان طور 
كه در سال هاي قبل اين روند وج��ود داشت. اگر دو 
مرحله  پيشنهادي ما در خصوص نظ��ارت بر توزيع 
كالاهاي وارداتي و كنار گذاشتن ارز توافقي اجرايي 
شود، بدون شك شاهد ثبات در بازار خواهيم بود. در 
غير اين  صورت، تكرار چالش هاي سال گذشته دور از 

انتظار نخواهد بود.

»تورم افسارگسيخته« سفره ها را نشانه رفت

گراني ۳۰ درصدي سفره مردم در 2 هفته
 برخي شركت ها قيمت اقلام غذايي را ۳۰ درصد افزايش داده اند، كمبود برخي كالاها در بازار مشهود است و به قيمت گذاري غيرعادلانه دامن می زند 

و فروشندگان هر قيمتي كه بخواهند تعيين مي كنند

بهنازقاسمی
گزارشيك

رضا دهشيری   |   جوان

ماجراي صادرات بي رويه س�يب زميني و 
كمبود آن در بازار داخل و ثبت قيمت هاي 
8۰ تا 9۰ هزار تومان�ي براي اين محصول يا 
س�بقت گرفتن قيمت حبوبات از گوشت 
كه نش�انه بي تدبي�ري وزارتخان�ه متولي 
اس�ت، ش�ايد ديگ�ر از ذهن م�ردم پاك 
نش�ود. در پي اين سياس�ت غلط، قيمت 
حبوبات در بازار به گوش�ت نزديك شده 
و تئ�وري »پروتئي�ن حبوب�ات ب�ه جاي 
گوش�ت« را از اعتب�ار انداخت. ش�رايط 
اقتص�ادي م�ردم در ده�ه۶۰ ي�ادآور 
خاطرات جنگ و توزيع كوپني كالاهاست


